

# المسؤولية الجزائية لموفر الخدمة في التجارة الإلكترونية وفقاً للنظام

السعودي

إعداد الطالبة: إيثار سمير الجحدلي

إشراف الدكتور: محمد المزمومي

## المستخلص

**إشكالية الدراسة:** تكمن إشكالية الدراسة في تعدد صور ونماذج الجرائم والمخالفات التي يرتكبها موفر الخدمة واتساع حالات الغش والتدليس عبر الشبكة الإلكترونية، وهو الأمر الذي يلزم معه التصدي لهذه النماذج واختيار العقوبات المناسبة لها، ويقتضي ذلك إلقاء الضوء على النصوص النظامية الواردة بنظام التجارة الإلكترونية وغيره من الأنظمة ذات العلاقة بالعرض والتحليل، وبيان الصور المختلفة للمخالفات والجرائم المتصور تحققها من قبل موفر الخدمة، والعقوبات النظامية لها ومدى فاعليتها.

**أهداف الدراسة:** هدفت هذه الدراسة إلى عدد من الأهداف، وأهمها التعرف على أركان الجريمة الإلكترونية موضوع مسؤولية موفر الخدمة وبيان ركنها المادي والمعنوي، واستعراض أنواع المخالفات والجرائم المتصور وقوعها من قبل موفر الخدمة، وأنواع العقوبات النظامية لجرائم ومخالفات موفر الخدمة الإلكترونية، للوصول إلى حلول يمكن من خلالها سد بعض الثغرات النظامية.

**منهج الدراسة:** المنهج المتبع في إعداد الدراسة هو المنهج التحليلي.

**أهم النتائج:** تعد التجارة الإلكترونية صورة من صور المعاملات التجارية ذا وسيلة خاصة، وليست نوعاً من التجارة، ويوجد تنازع في الاختصاص القانوني والقضائي بشأن المخالفات الصادرة عن موفر الخدمة في مجال التجارة الإلكترونية، حيث تخضع لأكثر من نظام قانوني، كما يختص بتوقيع العقوبات أكثر من جهة قضائية بجانب لجنة الفصل في مخالفات نظام التجارة الإلكترونية.

**أهم التوصيات:** نوصي بضرورة تنظيم عملية الاختصاص بنظر كافة المخالفات والجرائم لنظام التجارة الإلكترونية لدى دوائر ضمن المحاكم خاصة للنظر بهذه الجرائم، توحيد العقوبات التكميلية بين نظام التجارة الإلكترونية والأنظمة ذات العلاقة والنص على أنها عقوبة تكميلية وجوبية.

# **Criminal Liability Of Service Provider In E-commerce In The Saudi Legal System**

**Prepared: Eithar Al Jahdali**

**Supervised: Dr. Mohammed Almazmoumi**

## **Abstract**

The Study problem: The problem of this study lies in the many forms and models of crimes and violations committed by a service provider and the wide cases of fraud and deceit through the electronic network, which necessitates the response to confront these forms and models, to select the suitable penalties by shedding the light on the regular stipulations mentioned in the electronic commerce law and other laws related to presentation and analysis. Moreover to review different kinds of crimes and violations perceived to be committed by a service provider as well as the regular penalties and to what extent they are effective.

The Study Objective: The current study tackled some objectives, the most important were; to identify the elements of electronic crime subject of service provider's liability, to clarify its material and moral element and to review the different kinds of crimes and violations perceived to be committed by a service provider and regular penalties of service provider violations and crimes in order to reach solutions that can fill some of regular gaps.

The Study Method: The current study adopted the analytical approach.

The most important results reached: E-commerce is considered a form of electronic transactions with a special mean and not a type of trading . there were a conflict of legal and jurisdictional competence pertaining to violations committed by service provider in the field of e-commerce as they are subject to more than one law. There were more than one judicial body in addition to the committee for e-commerce violations resolution regarding to imposing penalties.

The most important recommendations: The researcher recommends the necessity to organize jurisdiction process to consider all violations and crimes of e-commerce law at special circulars in courts to consider these crimes. Unification the additional penalties among e-commerce law and other related laws and to stipulate that they are mandatory additional penalties .